
Zápis z 15. jednání komise životního prostředí ze dne 21.3.2022. 
Zasedací místní městského úřadu Červený Kostelec. 
Jednání bylo zahájeno v 16 hodin. 
 
Zúčastnění členové: Tomáš Matyska – předseda komise, Jiří Duroň, Mgr. Petr Kafka, Ing. Hana Škodová 

Omluvili se:   Richard Kosinka, Petr Pacák, Ing. Jan Staněk 

Nezúčastnění členové: Adam Čepelka, Vladislav Kmoch, Pavel Plíštil, Antonín Šlechta 

Tajemník komise:   Štěpán Křeček 

Pověřený člen rady:  Jiří Regner 
 
Pozvánka a podklady pro jednání komise byly odeslány pod č.j.: 03549/2022/VYST ze dne 8.3.2022. 
 
1. Zahájení a program jednání komise. 
Jednání komise není přítomna nadpoloviční většina členů komise. Komise není usnášeníschopná. Přesto jednání 
komise proběhlo. 
 

Program jednání: 
1. Zahájení a program jednání komise. 
2. Kontrola plnění zadaných úkolů RM a kontrola usnesení z minulých jednání komise. 
3. Záměry na kácení městských dřevin. 
4. Návrh a realizace nových výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
5. Záměr aktualizace Strategie rozvoje zeleně v Červeném Kostelci. 
6. Odpadové hospodářství města. 
7. Návrh řešení veřejného prostoru mezi radnicí a autobusovým nádražím. 
8. Záměr realizace květnatých luk v Červeném Kostelci. 
9. Různé. 

  

2. Kontrola plnění zadaných úkolů RM a kontrola usnesení z minulých jednání komise. 
Předchozí jednání komise životního prostředí proběhlo 6.12.2021. 
 
3. Záměry na kácení městských dřevin. 
I. Pracovní skupině komise životního prostředí zabývající se záměry týkající se veřejné zeleně města Červený Kostelec byl 
předložen záměr na skácení čtyř dřevin druhu borovice lesní rostoucí v blízkosti střelnice v lese Žďár na městském pozemku 
parc. č. 867 v katastrálním území Červený Kostelec - jedná se o dřeviny rostoucí mimo les. Záměr kácení je předkládán      z 
podnětu Střeleckého klubu Červený Kostelec, z. s., IČO 26540282 - předseda spolku pan Václav Jirásek ze dne 21.2.2022 
(č.j.: 02801/2022/VYST). Dřeviny nebyly posouzeny v rámci Komplexního posouzení dřevin na území města 
(www.stromypodkontrolou.cz ) a nejsou součástí pasportu zeleně města.  
 
Pracovní skupina komise životního prostředí doporučuje ke skácení  čtyři dřeviny druhu borovice lesní rostoucí v blízkosti 
střelnice v lese Žďár na městském pozemku parc. č. 867 v katastrálním území Červený Kostelec. 
 
II. Pracovní skupině komise životního prostředí zabývající se záměry týkající se veřejné zeleně města Červený Kostelec, byl 
předložen záměr na skácení šestnácti dřevin druhu lípa malolistá rostoucí na městském pozemku parc. č. 889/41                  
v katastrálním území Červený Kostelec. Záměr kácení je předkládám z důvodu revitalizace zeleně na fotbalovém stadionu   
v Červeném Kostelci, kde dojde i k nové výsadbě dřevin dle architektonického návrhu. Dřeviny byly posouzeny v rámci 
Komplexního posouzení dřevin na území města (www.stromypodkontrolou.cz) a jsou součástí pasportu zeleně města. Jedná 
se o dřeviny na ploše FOTBALOVÝ STADION č. 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11,12,13,14,15,16. Pracovní skupině komise životního 
prostředí byla předložena Technika zpráva – Kácení 2/2022 část krajinářská architektura v rámci projektu Okolí sportovišť 
Červený Kostelec, kterou zpracovávala společnost TERRA FLORIDA v. o. s., krajinářští architekti, IČ 27880770, Praha 5. 
  
Stanovisko pracovní skupiny komise: 
I přes určité výhrady k plošnému pokácení šestnácti dřevin druhu lípa srdčitá  rostoucí na městském pozemku parc.             
č. 889/41 v katastrálním území Červený Kostelec, kdy vitalita některých z šestnácti posuzovaných lip je dobrá a z hlediska 
ochrany přírody, života hmyzu a ptactva mají takovéto stromy nesporný význam, pracovní skupina komise životního 
prostředí vzhledem k ucelené koncepci rekonstrukce sportovního areálu doporučuje posuzované dřeviny ke skácení.           
K náhradní výsadbě doporučuje použít  podle odborného návrhu fy. Terra Florida dřevinu Acer campestre – Javor babyka. 
 
Komise životního prostředí navrhuje k provedení náhradní výsadby dřevin za lípy určené ke skácení dřeviny druhu Acer 
platanoides – Javor mléčný. Jedná se o druh javoru s větší korunou. Vzdálenost dřevin od sebe by byla také větší, a to 
navrhovaných 9 m. 
 
III. Pracovní skupině komise životního prostředí zabývající se záměry týkající se veřejné zeleně města Červený Kostelec, byl 
předložen záměr na skácení či řez porostu dřevin s převládajícím druhem dřeviny bříza bělokorá rostoucí v blízkosti rybníka 
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Krčmařík na městském pozemku parc. č. 1250/1 v katastrálním území Červený Kostelec – jedná se o dřeviny rostoucí mimo 
les.  Jedná se o záměr celkové revitalizace dřevin v okolí rybníka. Záměr kácení či řezu dřevin je předkládám odborem 
výstavby a životního prostředí z podnětu vedení města. Jedná se o dřevinný porost většinou se zapojenými korunami 
vzrostlých dřevin s převládajícím druhem dřevin bříza bělokorá a menším podílem jasanů, dubů a javorů. Dřeviny rostou       
v jižní až západní části pozemku rybníka Krčmařík. Jedná se o litorální pásmo rybníka dotvářející toto biocentrum místního 
významu a významného krajinného prvku rybníka Krčmařík. Lokalita je biotopem obojživelníků a plazů, ptáků a dalších 
drobných živočichů, zvláště zde v několika tůních dochází k líhnutí žabích vajec a vývinu žabích pulců, zvláště na jaře.         
V roce 2021 až 2022 došlo městem k rekonstrukci výpustního objektu rybníka s částečnou opravou hráze po předchozí 
havárii z jara 2021. Rybník musel být vypuštěný. Jedná se o nebeský rybník s poměrně malou plochou povodí. V současné 
době vlivem dešťů během zimy 2021/22 došlo již k částečnému naplnění rybníka. Pokud bude dostatek srážek, výška vzdutí 
rybníka bude již brzy dosahovat normálního stavu v souladu s provozním řádem rybníka. S proběhlou rekonstrukcí a 
nuceným vypuštěním rybníka bylo také provedeno částečně odtěžení nánosů zvláště z břehových částí rybníka. Dalším 
záměrem týkající se rybníka Krčmařík je provedení celkové revitalizace dřevin v okolí rybníka během roku 2022.                 
Na městském pozemku přilehlém k rybníku se nachází porost dřevin, jak je uvedeno výše, který již svým stavem působí 
rizikově pro okolí. Porost vznikl přirozenou sukcesí převážně jako náletový. Některé dřeviny jsou poměrně dost nakloněné 
nad vodní hladinu rybníka, jsou poměrně dost proschlé, v korunách bříz se nacházejí suché odlámané části větví. Jedná se 
o pozemek, který je poměrně dost podmáčený. Dřeviny rostou na nestabilním podloží a tomu odpovídá stabilita dřevin. 
Některé dřeviny mají značně narušenou statiku a hrozí pádem. Na pozemku se nachází také značně množství semenáčků 
až mladých dřevin vzniklých z náletu. V minulosti město již některé břízy rostoucí  u břehu rybníka skácelo. K tomu se i         
v minulosti vyjadřovala komise životního prostředí. Kromě uvedeného městského pozemku se v okolí rybníka nacházejí také 
další dřeviny rostoucí na soukromých pozemcích. Jejich vlastníci jsou vyzvání k provedení řádné péče o tyto dřeviny. 
Zároveň na severovýchod až východ od rybníka se nachází lesní porost, který již dosahuje mýtního věku. Jeho vlastník bude 
vyzván k provádění řádného hospodaření v lese. Zároveň se již podařilo domluvit s vlastníkem pozemku za výpustní částí a 
hrází rybníka, který bude ještě na jaře 2022 provádět kácení některých dřevin na jeho pozemku (jedná se o pozemek          
za hrází v blízkosti koryta vodního toku Krčmařík). Kácení na tomto pozemku bude prováděno také z důvodu, že náletový 
porost se zde nachází v blízkosti vrchního vedení elektřiny. Dřeviny nebyly posouzeny v rámci Komplexního posouzení 
dřevin na území města (www.stromypodkontrolou.cz ) a nejsou součástí pasportu zeleně města. Po provedení revitalizace je 
záměr tuto lokalitu popsat, aby byla součástí pasportu. Úkolem pracovní skupiny komise by mělo být vytipovat dřeviny na 
pozemku, které svým stavem je vhodné již skácet, a které zatím ponechat a případně provést u nich vhodný zdravotní řez. 
 
Pracovní skupina komise, a ani komise životního prostředí se k tomuto záměru zatím nevyjádřila. Stanovisko komise bude 
zpracováno po terénní obchůzce v okolí rybníka Krčmařík, kterou provedou členové pracovní skupiny komise. 
 
4. Návrh a realizace nových výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
Komise životního prostředí delší dobu diskutovala možnosti realizace dalších výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
Výsadbový materiál a sazenice dřevin jsou připraveny v městském zahradnictví. Bohužel během podzimu 2021 se 
nepodařilo realizovat novou výsadbu ovocných dřevin v Olešnici v blízkosti komunikace - les Občina - TESMEN                   
na městském pozemku parc. č. 2239 v katastrálním území Olešnice u Červeného Kostelce. Komise navrhuje městu provést 
aktualizaci pasportu veřejných komunikací v majetku a správě města, v rámci které by uvedený pozemek parc. č. 2239 
katastrálním území Červený Kostelec nebyl pomocným silničním pozemkem. 
 
Komise životního prostředí se domluvila, že zatím nepoužitý pořízený výsadbový materiál a sazenice stromků budou použity 
na dosadbu v lokalitě Horní Kostelec – Končinský kopec. Pan Duroň nyní prověří stav již provedené výsadby stromků 
z minulých let. V případě potřeby se dosadba bude provádět operativně na jaře 2022, případně na podzim 2022. Někteří 
členové komise na jednání komise projevili svůj zájem se výsadby dobrovolně zúčastnit. Pan Regner a pan Křeček prověří 
stav polní cesty, která by měla být na městském pozemku, a soulad s údaji v katastru nemovitostí a katastrální mapou. Toto 
prověření bude sloužit jako podklad pro naplánování další výsadby v lokalitě směrem ke Končinám. V lokalitě Horní Kostelec 
ve směru ke Končinám bude ještě výsadba upravena podle požadavku pana Jana Řezníčka (tel.: 728 432 157), vlastníka 
jednoho ze sousedních pozemků. 
 
Komise životního prostředí delší dobu hovořila o možných dalších lokalitách ve volné krajině Červeného Kostelce, které by 
byly vhodné k realizaci nových výsadeb. Komise životního prostředí vytipovala vhodnou lokalitu v blízkosti polní cesty za ulicí 
Přemyslova ve směru ke Končinám v Červeném Kostelci. Jedná se o jihovýchodní část městského pozemku polní cesty 
parc. č. 1156/4 v katastrálním území Červený Kostelec sousedící z jihu s blokem orné půdy na pozemku parc. č. 574/1 
v katastrálním území Červený Kostelec. Tuto lokalitu tvoří poměrně široká mez a průleh travního porostu lemující městskou 
polní cestu, kde by šlo realizovat novou výsadbu. Komise zde doporučuje nevysazovat ovocné dřeviny, ale jiné listnaté druhy 
dřevin, které více patří do místní krajiny, např. javory. Pan Křeček prověří možnosti realizace nové výsadby v této lokalitě, 
možné finanční zdroje, zajistí dohodu se zemědělským podnikatel a vlastníkem sousedního pozemku parc. č. 574/1 
v katastrálním území Červený Kostelec. Je v plánu výsadbu provést v uvedené lokalitě komisí životního prostředí na podzim 
2022. 
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Jako rezervní lokalita pro možnou další výsadbu dřevin do volné krajiny Červeného Kostelce komise oprášila starší návrh a 
to pozemek parc. č. 2070 v katastrálním území Olešnice u Červeného Kostelce, tak jak je uvedeno v zápisech z minulých 
jednání komise životního prostředí. Jedná se o lokalitu v Olešnici v blízkosti suchého poldru. 
 
5. Záměr aktualizace Strategie rozvoje zeleně v Červeném Kostelci. 
Komise navrhuje provést aktualizaci Strategie rozvoje zeleně města Červený Kostelec zpracovanou Svazkem obcím "ÚPA" 
v letech 2018-2019. Komise dále navrhuje i nadále plánovat přípravu a realizaci investičních akcí města i podle tohoto 
strategického dokumentu. Komise si všímá toho, že se již tak děje. 
 
6. Odpadové hospodářství města. 
Pan Křeček hovořil o výsledcích odpadového hospodářství za rok 2021, o množství a druzích sebraných odpadů a také        
o spolupráci se svozovou společností. 
 
Členové komise životního prostředí byli seznámeni s aktuálním stavem projektu zavedení sběru papíru a plastů přímo 
v domácnostech Červeného Kostelce. V současné doby probíhá tento sběr již z 1100 domů a je do něj zapojeno 5500 
občanů města. V současné době dochází k vyhodnocování efektivity sběru tříděného odpadu. V návaznosti na toto 
vyhodnocení je záměr úprav četnosti svozů kontejnerů a jejich počtu na veřejných stanovištích. V současné době není 
záměr nějaké stanoviště zcela zrušit. 
 
Komise životního prostředí upozorňuje, že by bylo vhodné upravit četnost svozů kontejnerů na papír a plasty u bytových 
domů v ulici Gen. Kratochvíla na týdenní. Kontejnery jsou často přeplněné. Tříděné odpady často končí v kontejnerech       
na směsný komunální odpad nebo mimo kontejnery a dochází tak k narušení čistoty stanovišť. Tento problém se začal 
objevovat po změně četnosti svozů kontejnerů na plasty a papír na čtrnáctidenní od listopadu 2021.  
 
7. Návrh řešení veřejného prostoru mezi radnicí a autobusovým nádražím. 
Komise životního prostředí byla seznámena s aktuálním stavem projednávání návrhu řešení veřejného prostranství mezi 
radnicí a autobusovým nádražím v Červeném Kostelci. Komise byla seznámena s koncepty č. 3 a č. 4 úprav tohoto prostoru 
vypracované Ing. arch. Mikolášem Vavřínem dne 23.7.2021 (popis konceptů + situační grafický zákres). Komise souhlasí 
s obojím řešením daného prostoru respektující stávající pěšiny, zeleň a dětské hřiště. Komisi se líbí bohatost a pestrost keřů 
a květin včetně druhového zastoupení. Komise byla seznámena s tím, že se jedná o dočasné řešení prostoru na dobu      
cca 10 let. Komise nesouhlasí s kácením jedle ojíněné jako plánovaného vánočního městského stromu a ani s kácením 
smrku ztepilého využívaného v současné době jako vánočního stromu. Komise životního prostředí se nebrání záměru skácet 
jírovec maďal nacházející se pod radnicí z důvodu stáří dřeviny a bezpečnosti. V případě kácení si komise vyhrazuje se 
k tomu záměru ještě zvlášť vyjádřit. 
 
Komise životního prostředí byla seznámena také s přípravou návrhu řešení náměstí T. G. Masaryka v Červeném Kostelci.  
Komisi byl předložen návrh Ing. Lenky Hladíkové ze společnosti ZAHRADY PRO RADOST s.r.o. z ledna 2022. Komise 
životního prostředí s předloženým návrhem souhlasí. Jedná se o zajímavé řešení tohoto prostoru. Komise upozorňuje        
na záměr výsadby růží různých kultivarů (červená a bílá), což představuje určitou vyšší náročnost na údržbu. Také zde může 
docházet u růží k mezidruhovému křížení, což do budoucna může narušit původní záměr mít jednotlivé druhy květin v liniích 
(v řádcích), jak je uvedeno v návrhu. 
 
8. Záměr realizace květnatých luk v Červeném Kostelci. 
Komise životního prostředí opětovně navrhuje realizovat v Červeném Kostelci v centru města na veřejných travnatých 
plochách tzv. květnaté louky. Jedná se o části travní plochy, které se „divoce“ (skoro bez nutnosti pravidelného sečení) 
nechají růst. Tyto plochy je nutné ale předem připravit (opatřit dobrou zeminou, provést srovnání a celkovou úpravu terénu a 
provést výsev lučních bylin a květin). Komise životního prostředí uvítala, že město již s tímto záměrem počítá při plánování 
úprav veřejných prostranstvích v Červeném Kostelci i se zapojením městského architekta. 
 
Komise životního prostředí již dříve doporučila tato veřejná prostranství: prostor mezi radnicí a autobusovým nádražím, 
prostor travní plochy v blízkosti křižovatky ulic Jiráskova a Lánská „U žida“, travní plochy v blízkosti ulice U Kaštánku, 
Smetanovy sady. Toto je vhodné řešit ve spolupráci s odborem rozvoje města a městským architektem. Na realizaci lze 
získat finanční příspěvky z různých dotačních titulů. Nejenže dojde ke zvýšení biodiverzity travních ploch v centru města a ke 
zlepšení vodní bilance daného místa, ale také dojde ke zmenšení travních ploch v centru města, které je nutné pravidelně 
síct. Jedná se o plochy prakticky bez údržby ze strany města (max. s roční frekvencí sečení). 
 
Komise po delší diskusi má záměr zrealizovat květnatou louku na travní ploše v blízkosti ulice U Kaštánku. Jedná se            
o městské pozemky parc. č. 749/4 a 749/5 oba v katastrálním území Červený Kostelec. Pan Křeček prověří uvedenou 
možnost (souhlasy vlastníků sousedních pozemků, existence podzemních sítí apod.) a ve spolupráci s panem Duroněm 
navrhnou vhodnou úpravu pozemků a květinovou sadbu a způsob jejího výsevu či výsadby, což by mělo sloužit jako podklad 
pro zpracování projektu květnaté louky. Komise nesouhlasí s výsadbou nepůvodní a invazivní květeny. 
 
 



9. Různé. 
Komise delší dobu hovořila o údržbě veřejné zeleně prováděnou zvláště odborem místního hospodářství nyní na jaře 2022. 
Ptala se po důvodech kácení dřevin na soukromém pozemku v parčíku v blízku křižovatky ulic 17. listopadu a Gen. 
Kratochvíla nedaleko trafostanice a kácení dřevin na sídlišti Gen. Kratochvíla. Komise životního prostředí doporučuje 
provádět pravidelnou aktualizaci pasportu zeleně a dat o dřevinách na webu www.stromypodkontrolou.cz. 
 
Komise životního prostředí byla seznámena, že zastupitelstvo města v únoru 2022 schválilo Časový plán provádění opatření 
ke zlepšování kvality ovzduší v Červeném Kostelci. 
 
Komise životního prostředí byla seznámena se záměrem a podnětem na Povodí Labe, státní podnik, na provedení 
aktualizace stanoveného záplavového území vodního toku Olešnice na území města Červený Kostelec se zaměřením        
na aktualizaci stanovení směrodatných limitů pro stupně povodňově aktivity na vodním toku Olešnice, které jsou rozhodující 
pro činnosti povodňové komise města Červený Kostelec. 
 
Komise životního prostředí doporučuje v rámci přípravy úprav veřejných prostranství města počítat se zapojením nové 
výsadby dřevin druhem jírovec maďal, který v minulých letech byl převládajícím druhem dřevin zvláště v centru města. 
Jírovec má typický habitus, květy a olistění a je vhodný zvláště pro včely. 
 
Jednání bylo ukončeno v 18:10 hodin. 
 
Příští jednání komise životního prostředí se uskuteční v červnu 2022.  
Zapsal dne 22.3.2022 Štěpán Křeček, tajemník komise 

Ověřil: Tomáš Matyska, předseda komise 


